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De NAV heeft in 2024 het plan opgevat om een inte-
graal instrument te ontwikkelen waarmee akkerbou-
wers makkelijk kunnen zien welke verduurzamings-
maatregelen zij kunnen nemen. We hebben daar 
eerder over bericht in dit blad. Het doel is dat voor 
alle bestaande maatregelen duidelijk is hoe deze uit-
werken op de indicatoren klimaat, biodiversiteit, wa-
terkwaliteit (mineralen en gewasbescherming), voed-
selproductie en saldo voor de boer. Met name deze 
laatste twee indicatoren worden meestal niet meege-
nomen, zoals bijvoorbeeld in het KPI-K project. Daar-
in worden alleen Kritische Prestatie Indicatoren voor 
kringlooplandbouw gegeven die het milieueffect van 
landbouw weergeven en niet de productie of het ver-
dienvermogen. Met dit nieuwe instrument willen we 
integrale informatie geven aan onze achterban om 
hen zo te helpen afgewogen beslissingen te nemen.  

WUR studenten
De NAV heeft een groepje Master-studenten van de 
WUR ingehuurd om alle maatregelen te inventarise-
ren en te beoordelen in een zogenaamd ACT-project. 
ACT staat voor Academic Consultancy Training. Dit is 
een verplicht vak van twee maanden voor alle Mas-
ter-opleidingen. Huub Remijn en Aleid Dik hebben de 
studenten begeleid vanuit de NAV. 
De studenten hebben gebruik gemaakt van o.a. de 
Biodiversiteitsmonitor Akkerbouw (BMA), de Cool 

Farm Tool (CFT), de ecoregeling, ANLb maatregelen 
en de NAV toekomstvisie uit 2020. Zij hebben geen 
berekeningen gedaan hoe groot het effect was op de 
hierboven genoemde indicatoren, maar alles beoor-
deeld met +, 0, -, of een ? wanneer het effect ondui-
delijk was. Deze beoordeling hebben zij gebaseerd 
op internationale wetenschappelijke literatuur en dit 
in een rapport beschreven. Hierbij heeft ook een we-
tenschappelijk expert van de WUR meegekeken.
Op 19 december heeft de groep haar bevindingen 
gepresenteerd aan het bestuur van de NAV. Zij heb-
ben het Excel-bestand de naam NAVigator gegeven. 
De NAVigator bestaat uit een lijst met alle maatrege-
len, een indeling wat voor een soort maatregel het 
is en het effect ervan op klimaat, biodiversiteit, wa-
terkwaliteit wat betreft mineralen, waterkwaliteit wat 
betreft gewasbeschermingsmiddelen, saldo voor de 
boer, voedselproductie en of er een subsidie bestaat 
voor de maatregel. 
Het is mogelijk om via filters 
zelf te kiezen waarvoor men 
het meest gemotiveerd 
is. Iemand die bijvoor-
beeld vooral klimaatmaat- 
regelen wil implementeren  
kan daarop selecteren en 
dan zien hoe het effect 
op andere indicatoren is.  

Ook kan men selecteren op bijvoorbeeld alleen 
maatregelen op het gebied van bodembeheer of 
bouwplan.
De studenten hebben in de NAVigator ook een uitleg 
opgenomen, voor iedereen die minder handig is met 
Excel. En voor echt duidelijke uitleg hebben ze er een 
YouTube filmpje bijgeleverd met een demonstratie. 
Ook is er een papieren versie meegeleverd, maar 
daarbij kan men dan natuurlijk niet filteren.

En verder
Het bestuur van de NAV heeft de NAVigator eerst be-
sproken met de vier thematische werkgroepen. Deze 
hebben de beoordelingen nog eens kritisch bekeken.
De NAVigator zal op de komende regioavonden wor-
den gedemonstreerd. Vervolgens zal deze aan de 
leden beschikbaar worden gesteld. Uiteraard is het 
zaak het instrument regelmatig van een update te 
voorzien. Wilt u meer weten? Kom dan naar een van 
de regioavonden in januari en februari!  

Vanaf 2026 komt er jaarlijks een bedrag van 500 mil-
joen euro voor agrarisch natuurbeheer (ANB) boven-
op de bestaande budgetten voor agrarisch natuur- 
en landschapsbeheer (ANLb). De Tweede Kamer 
heeft er op aangedrongen dat dit geld voornamelijk 
via de collectieven in het ANLb wordt uitgezet. De 
NAV ziet daarnaast ook mogelijkheden voor natuur-
compensatie.

Druk op ruimte
Zoals iedereen weet is er in Nederland gebrek aan 
ruimte om aan alle wensen tegemoet te komen. Deze 
‘strijd om de ruimte’ speelt zich vooral af op land-
bouwgrond. Tegelijkertijd wil dit kabinet naar een af-
wegingskader voor functieverandering van agrarische 
grond, juist om agrarische grond te beschermen. 
We zien dat nieuwe activiteiten zoals wegen, wo-
ningbouw, kazernes en munitieopslagen niet alleen 
plaatsvinden op landbouwgrond, maar ook vaak een 
natuurcompensatie nodig hebben die dan ook weer 

op landbouwgrond komt. Ook bijvoorbeeld bij het 
dijkversterkingstraject in Friesland, waarbij de dijk 
mogelijk een klein beetje het Natura2000-gebied de 
Waddenzee in gaat, wordt natuurcompensatie ge-
zocht op landbouwgrond.
En juist voor dat laatste ziet de NAV ook andere op-
lossingen.
Bij het ANB wil het ministerie zich richten op langja-
rige contracten, zo rond de 20 jaar. Daarbij houdt de 
grond agrarische bestemming (en telt dus mee voor 
GLB en mestplaatsingsruimte). De NAV stelt voor om 
grond waarop een (vrijwillig) langjarig ANB-contract 
ligt in te zetten als natuurcompensatie en om aan de 
doelen van de natuurherstelwet te voldoen. Dat moet 
dan dus wel grond zijn die nu nog niet in het ANLb zit. 
Belangrijke voorwaarde is ook dat er niet alsnog een 
bestemmingsverandering wordt opgelegd en dat de 
grond na 20 jaar eventueel weer in gebruik mag wor-
den genomen voor productie. Dit is in het verleden 
fout gegaan bij boeren die bomen hebben geplant, 

maar die vervolgens niet meer mochten rooien.
De NAV denkt dat juist dankzij het feit dat het nu 
om langjarige contracten gaat, deze oplossing een 
belangrijke bijdrage aan de natuurdoelen kan leve-
ren. Wanneer landbouwgrond wordt omgezet naar 
natuur komt daar ook een bufferzone omheen, of op 
zijn minst de dreiging daarvan. Deze olievlekwerking 
treedt niet op als de grond agrarische bestemming 
houdt.

Er zijn ongetwijfeld veel haken en ogen aan dit voor-
stel. Om een en ander juridisch sluitend te maken 
zijn wellicht wetswijzigingen nodig. Ons voorstel is 
vooral een uitnodiging om mee te denken. De NAV 
hoopt dat dit voorstel juist helpt om de strijd om de 
ruimte te verzachten én ondertussen wel de doelen 
wat betreft natuur te behalen.
Uw reactie is welkom via info@nav.nl! We zullen dit 
voorstel ook agenderen op onze ledenvergadering.
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NAV wil extra geld agrarisch natuurbeheer inzetten als natuurcompensatie

NAV presenteert de NAVigator voor verduurzaming

het team WUR-studenten



De WCA (Werkgroep Consumptieaardappelen) heeft 
in december weer een inschatting van de kostprijs 
voor het volgende teeltseizoen (2025) gepubliceerd. 
De uitkomst van deze berekeningen en het pers-
bericht over hoe de kostprijs tot stand komt zijn te 
vinden op www.nav.nl/thema/achtergrond/kostprij-
zen-en-saldos. Ook de kostprijzen van voorgaande 
jaren zijn daar te vinden. De sterke stijging van de 
kosten van de vorige jaren is wat afgeremd, maar de 
kosten zijn wel gestegen. Deze berekening gebeurt 
al vanaf 2010 steeds op een vergelijkbare wijze. Met 
deze kostprijs heeft de aardappelteler een handvat 
om de keuzes voor het komende seizoen te maken: 
wil ik aardappelen blijven telen en zo ja, hoe wil ik die 
dan afzetten. Omdat deze keuzes van grote invloed 
kunnen zijn op het bedrijfsresultaat, is het kennen 
van de kostprijs van groot belang. In de agrarische 
pers is dan ook ruim aandacht besteed aan het pers-
bericht van de NAV.

Grote verschillen in kosten
De WCA constateert dat het steeds lastiger wordt om 

tot een inschatting van een soort gemiddelde voor 
diverse posten te komen. Zo kunnen er tussen be-
drijven en percelen grote verschillen zitten in posten 
als pootgoed, gewasbescherming, grondkosten en 
arbeid. En daarmee komen we bij de essentie waar-
om de NAV destijds met deze kostprijsberekeningen 
is begonnen: het laat zien op welk niveau de kost-
prijs van de aardappelteelt in een bepaald jaar ligt. 
De doelstelling is en was dat dit de teler stimuleert 
om de kostprijs voor de eigen situatie te berekenen. 
En nu we zien dat de kosten enorm kunnen verschil-
len, wordt het in toenemende mate belangrijk om de 
kosten op het eigen bedrijf goed in beeld te hebben. 

Kostprijs berekenen met de Excel-sheet van de 
NAV
Telers met een redelijke bedrijfseconomische kennis 
kunnen de eigen kostprijs prima berekenen met de 
witte kolommen in de Excel-sheet van de NAV. In 
deze berekening is geen rekening gehouden met de 
kosten van beregenen omdat het aantal malen dat er 
beregend moet worden per jaar en per bedrijf teveel 

verschilt, maar die kosten zijn wel degelijk van be-
lang. Twee keer beregenen in een seizoen verhoogt 
de kostprijs al met ca. 1 cent/kg. De Excel-sheet 
levert uiteindelijk een kale kostprijs op en om toe-
komstbestendig aardappelen te kunnen telen, vindt 
de NAV dat de teler hier bovenop een risicomarge 
van 15% nodig heeft. En omdat de risico’s van de 
teelt toenemen door weersextremen, het steeds 
kleiner worden van het middelenpakket en de be-
perkingen in de bemesting, wordt het belang van 
die marge steeds groter en is deze eigenlijk een vast 
onderdeel van de kostprijs geworden.

Kostprijs berekenen met de Kostprijscalculator 
van de POC
Voor telers met nog weinig of geen ervaring met het 
berekenen van een kostprijs is de Kostprijscalculator 
van de POC een goed hulpmiddel. Dit programma 
neemt de gebruiker mee door alle kostenposten met 
uitleg en als de eigen kosten (nog) niet goed in beeld 
zijn, staan er per post ook standaard bedragen, zo-
dat er toch een totale kostprijs berekend wordt.  

De tijd rond Kerst en Oud en Nieuw is een bijzondere 
tijd van het jaar. Minder fysiek actief op het bedrijf 
maar juist meer tijd voor de hobby’s en meer tijd sa-

men met gezin en familie die 
ook vakantie hebben. Ook tijd 
om te bespiegelen en richting 
te geven aan het bedrijf. 

Onze zoon van 22 zal in 2025 
zijn opleiding afronden en is 
net als zijn zus van 21 opge-

nomen in de VOF die ik tot nu toe samen met mijn 
vrouw vormde. Mooie kansen zijn er en gezamenlijk 
zullen we de komende tijd moeten beslissen hoe we 
allen onze rol willen spelen op ons bedrijf. Wij heb-
ben een akkerbouwbedrijf in het westelijke deel van 
Schouwen-Duiveland. Naast akkerbouw hebben wij 
ook een recreatietak die nog flink geoptimaliseerd 
kan worden. Maar de akkerbouw is wel echt de kern 
van ons bedrijf.

Perspectief ligt er mijns inziens absoluut in onze 
sector. Nog nooit in mijn loopbaan is er zo veel aan-
dacht geweest voor de voedselproductie. We leven 
in een kritische maatschappij en we hebben enorme 

uitdagingen om op een verantwoorde manier vorm 
te geven aan de voedselproductie. Anderzijds zijn 
ook andere sectoren, binnen en buiten de landbouw, 
bezig met hun duurzaamheidsuitdagingen. We zien 
daardoor steeds meer vraag ontstaan naar plantaar-
dige producten die wij kunnen produceren.

Als bestuur van de NAV zien wij het als onze verant-
woordelijkheid om een reële visie op de toekomst te 
hebben en uit te dragen. Gelukkig kunnen wij een 
langetermijnvisie neerleggen en hoeven we niet, zo-
als in de politiek vaak gebeurt, na vier jaar weer stevig 
van koers te wijzigen. Maar de verantwoordelijkheid 
verplicht ons ook om de volgende generaties een 
mooi bedrijfsperspectief te bieden waarin een goe-
de en gezonde productie van akkerbouwproducten 
gepaard gaat met een eerlijk inkomen. Daarbij hoort 
ook een aanvaardbare impact op onze leefomgeving. 
Het is juist ook ons eigen belang dat we goed zorg 
dragen voor de bodem, het water, de lucht en de bio-
diversiteit. Want een goede kwaliteit van die factoren 
is een voorwaarde om tot een gezonde akkerbouw-
productie te komen.

Zoals gezegd verwachten de samenleving, de over-

heid en onze afnemers veel van ons. Te vaak resul-
teert dit in een negatieve sfeer door discussies over 
onhaalbare normen, irreële eisen, grote kosten-
posten en opgelegde maatregelen die veel moeite 
kosten en weinig effect hebben. Maar we doen als 
akkerbouwers al veel dingen goed en er liggen ook 
allerlei kansen om de uitdagingen op het gebied van 
duurzame productie aan te gaan. Voor de NAV was 
dit de reden om een groep studenten uit Wageningen 
een tool te laten ontwikkelen waarmee akkerbouwers 
op bedrijfsniveau het thema duurzaamheid kunnen 
aanpakken. Naast impact op milieu wordt daarin ook 
de impact van maatregelen op boereninkomen en 
voedselproductie aangegeven. De bedoeling is om 
met dit handvat op een positieve en zelfbewuste ma-
nier dit thema te kunnen bespreken met bijvoorbeeld 
onze afnemers en de overheden. Als portefeuillehou-
der duurzaamheid mocht ik de studenten namens 
het bestuur begeleiden. Het enthousiasme van deze 
studenten en het mooie eindproduct, de NAVigator, 
hebben aanstekelijk voor mij gewerkt! Ik hoop dat dat 
voor u ook geldt, want mijn overtuiging is alleen maar 
gesterkt: plantaardig heeft de toekomst!
 Huub Remijn, NAV-bestuurslid
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Van het bestuur Toekomstperspectief

Kostprijs consumptieaardappelen belangrijke informatie voor teler

Om een rendabele bedrijfsvoering  te behalen, een 
breed scala aan gewassen te kunnen telen en om 
emissie te beperken is beschikbaarheid van zoet 
water voor akkerbouwers een belangrijke voorwaar-
de. Na de dramatische natte seizoenen eind 2023 en 
begin 2024 is het wellicht vooral bij beleidsmakers 
wat uit beeld dat de beschikbaarheid van voldoende 
zoet water ook in Nederland onder druk staat.

De NAV wil zich inzetten om voldoende zoetwater-
beschikbaarheid  te bereiken voor haar achterban. 

We hebben dit onderwerp ook uitgebreid belicht in 
ons Jaarcongres van 2024. Dit onderwerp vergt wel 
een regionale aanpak. In sommige gebieden is zoet 
water, buiten regenwater, niet van nature beschik-
baar. In andere gebieden dreigt verzilting een toene-
mend probleem te worden.

Aandachtspunten
De NAV richt zich op meerdere aandachtspunten 
wat betreft zoet water. Ten eerste zetten wij ons ac-
tief in voor een goede zoetwaterstrategie in het Wad-

dengebied en tegengaan van de verzilting door het 
beschermen van de zoetwaterlens daar, in het ka-
der van de Waddenagenda. De resultaten zijn deels 
ook toe te passen in andere gebieden. Ten tweede 
richten wij ons op stimuleren van tijdelijke opslag 
van regenwater. Dit kan bovengronds in bassins. 
Vergunningen moeten hiervoor mogelijk zijn in ge-
bieden waar geen andere alternatieven zijn. Opslag 
van regenwater kan ook ondergronds. Hiervoor zijn 
technisch veel mogelijkheden in sommige gebieden. 
Regelgeving belemmert dit, bijvoorbeeld doordat 
het water vaak bemonsterd moet worden. Dat kost 
veel geld. lees verder op pagina 3

Zoet water essentieel voor akkerbouw



In januari vorig jaar noemden wij als speerpunten 
van de NAV voor 2024 de noodzaak van een Euro-
pese en Nederlandse visie op voedselproductie en 
het blijven pleiten voor het invoeren van markt- en 
prijsbeleid. Daarnaast benadrukten wij onze blij-
vende inzet op een werkbaar GLB, mestbeleid en 
gewasbeschermingsbeleid, waarbij de NAV voor-
stander is van integraal beleid en doelsturing. In een 
korte terugblik kijken wij hier wat onze inspanningen 
hebben opgeleverd.

Voedselvisie
Het jaar 2024 wordt vooral gekenmerkt door het 
aantreden van een nieuw kabinet en daarmee nieu-
we bewindslieden op het Ministerie van LVVN. Later 
in het jaar zijn er ook een nieuw Europees Parlement 
en een nieuwe Europese Commissie geïnstalleerd. 
We zien tot onze tevredenheid dat onze roep om 
een visie op voedselproductie zowel terugkomt in 
het Nederlandse Hoofdlijnenakkoord en regeerpro-
gramma als in de Europese Strategische Dialoog. 
Het begint door te dringen dat eigen voedselproduc-
tie een belangrijke factor is in geopolitieke soeverei-
niteit. De NAV zal zich in 2025 inzetten om input te 
leveren voor beide voedselvisies.  
Wat betreft handelsbeleid en markt- en prijsbeleid 
heeft de NAV samen met anderen gelobbyd tegen 
het handelsverdrag Mercosur, in ieder geval zolang 
de landbouw daar in zit. Er zijn diverse moties aan-
genomen tegen dit verdrag en ook in de Strategi-
sche Dialoog was er aandacht voor het negatieve 
effect van handelsverdragen op verduurzaming en 
verdienvermogen van Europese boeren. Het is nog 
afwachten hoe dit concreet gaat leiden tot verande-
ring van beleid.
De NAV heeft in 2024 meermaals aandacht besteed 
aan de wet Oneerlijke Handelspraktijken die nu twee 
jaar van kracht is en op Europees niveau wordt ge-
evalueerd. We werken hierin samen met diverse 
Europese organisaties en hebben in november een 
‘position paper’ gepubliceerd. Hierin wordt o.a. ge-
pleit voor een verbod op inkoop onder kostprijs. We 
zullen in 2025 hier verder aandacht voor vragen.

GLB, mest en gewasbescherming
Bij het GLB heeft de NAV in 2024 diverse succes-
sen geboekt. Het begon met het feit dat toenmalig 
minister Adema besloot toch GLMC8 te laten verval-
len, de 4% braak. RVO zag dit eerst niet zitten, maar 
door een voorstel van de NAV is het toch gelukt om 
GLMC8 te laten vervallen. Ook lukte het de NAV om 
uitstel te krijgen voor bepaalde maatregelen in de 
ecoregeling, die door het natte weer niet op tijd kon-
den worden gerealiseerd. Wat helaas niet lukte is uit-
stel voor de GO voor boeren die na de deadline van 
de GO een negatieve beschikking kregen over 2023. 
We zien dat werkelijkheid is geworden waar wij toen 
voor waarschuwden, namelijk dat mensen die in 

2023 iets verkeerd hebben gedaan dat in 2024 weer 
hebben gedaan omdat ze het na 15 mei 2024 pas 
hoorden. De NAV heeft over deze situatie overlegd 
met de directeur van RVO, maar vond daar geen ge-
hoor. Wij vinden het een schoolvoorbeeld van hoe 
burgers de dupe worden van het slecht functioneren 
van de Rijksdienst en zullen dat ook op deze manier 
verder bespreken met het ministerie en eventueel de 
Tweede Kamer.
Er zijn verschillende aanpassingen gedaan in het 
GLB die door de NAV zijn aangebracht bij het minis-
terie, zoals de tegenstrijdigheid van de ecoactiviteit 
vroeg rooien november met het mestbeleid (ecoac-
tiviteit vervalt), de spagaat tussen geen gewasbe-
schermingsmiddelen in bufferstroken en verplichte 
bestrijding van o.a. knolcyperus (gewasbescherming 
mag nu in dit soort situaties ook in de bufferstroken) 
en de landbouwkundig ongewenste eis dat groenbe-
mesters niet mogen doodvriezen (vervalt). Ook is pre-
cisielandbouw toegevoegd aan de ecoactiviteiten.

Gewasbescherming en mest
Op het gebied van gewasbescherming pleit de NAV 
al jaren voor versnelling van de toelating van groe-
ne middelen en voor het behoud van een effectief 
middelenpakket. Ook vindt de NAV dat gebruik 
moet worden gemeten in de zin van milieueffect en 
niet kg/ha. We zien dat alle drie deze zaken de aan-
dacht hebben van de minister en de Kamercommis-
sie. Ook is het goed dat een wet die gebruik door 
burgers beperkte is teruggetrokken, omdat deze 
door verschillende amendementen ook effect voor 
professionele gebruikers zou hebben. Helaas heeft 
minister Wiersma de wetswijziging die verplichte al-
ternatieven voor met name glyfosaat voorschrijft nog 
niet teruggetrokken. Dit vindt de NAV vooral een pro-
bleem omdat door de formuleringen in de wet, deze 
ook kan worden misbruikt voor elk ander middel en 
elke andere toepassing. De NAV houdt dit nauwlet-
tend in de gaten in 2025.
Op het gebied van mestbeleid zijn ook wij in decem-
ber overvallen door de 20% korting op N-gebruik in 
NV-gebieden die alleen te hoge P-gehaltes kennen. 
De NAV is benieuwd hoe de nieuwe Eurocommissa-
ris daar over denkt. Het is zaak om dit ook bij Euro-
parlementariërs aan te kaarten en dat zullen wij dan 
ook zeker doen in 2025. Ook zullen wij nogmaals 
aandacht vragen voor de gevolgen van de nieuwe 
fosfaatindicator voor de mestplaatsingsruimte en de 
gebroken belofte dat overgang naar deze indicator 
netto-neutraal zou gebeuren.

Nieuw kabinet en EC
De NAV hoopt en verwacht dat het nieuwe kabi-
net en de nieuwe EC in 2025 verschil gaan maken 
voor de akkerbouw. Ten eerste met de al genoemde 
voedselvisie. Ten tweede door meer aandacht voor 
hoe maatregelen uitpakken op het boerenerf. We 

zien bij het ministerie al dat minister Wiersma bij op-
drachten aan WUR om zaken door te rekenen ook 
de inpasbaarheid van beleid op het boerenerf en het 
effect op het boereninkomen mee laat nemen. Dat 
is een stap in de goede richting. We zien ook dat 
het nog spannend is voor met name ambtenaren om 
stappen richting doelsturing te zetten. 

De vereniging NAV
Als vereniging hebben wij na 15 jaar afscheid geno-
men van voorzitter Teun de Jong. Dit gebeurde met 
een geslaagde ledendag met aansluitend een open-
bare receptie in Emmeloord. Per 1 juli heeft Adrie 
Vermeulen het voorzittersstokje overgenomen.
In 2024 bereikte ons ook het bericht dat oud-voor-
zitter Joop Droog op 83-jarige leeftijd is overleden.

Aandachtspunten 2025
In 2025 wil de NAV zich richten op verdere verduurza-
ming van de akkerbouw, mét behoud van productie 
en een goed inkomen. U leest over diverse plannen 
elders in dit blad. Ook zal de NAV aandacht blij-
ven vragen voor handelsbeleid, onze plannen voor 
markt- en prijsbeleid en oneerlijke handelspraktijken.
In 2025 blijven wij ons ook inzetten voor goed zoet-
waterbeleid, zodat we niet teveel en niet te weinig 
zoetwater hebben voor onze gewassen. Daarbij zal 
de NAV zich ook inspannen voor zo schoon mogelijk 
water. 
Uiteraard gaan we door met het werkbaar proberen 
te maken van GLB, mestbeleid, gewasbescherming 
enz. Daarbij gaat het zowel om het huidige GLB en 
7e Actieprogramma als om het toekomstige GLB en 
het 8e Actieprogramma. Daarbij zal de NAV aandrin-
gen op meer integraliteit van het beleid. Onderaan 
de streep zo duurzaam mogelijk betekent iets an-
ders dan helemaal focussen op één bepaalde maat-
regel en dan de negatieve effecten daarvan negeren. 
Juist dat blijkt ook uit onze NAVigator. 
Een uitgebreid overzicht van het afgelopen jaar kunt 
u lezen in het Jaarverslag 2024 wat in de eerste 
week van maart wordt gepubliceerd.

De NAV kan nog meer doen en bereiken bij een 
actieve deelname van de leden. Wij roepen een 
ieder op om de NAV-werkgroepen en het bestuur 
te komen versterken! 
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Terugblik 2024 en speerpunten 2025

Afscheidsreceptie Teun de Jong

vervolg van pagina 2 
Zoet water essentieel voor akkerbouw

Afvoer
Op dit moment wordt veel gezuiverd rioolwater ge-
loosd op het oppervlaktewater. Naast dat dit toch 

nog een bron is van vervuiling (medicijnresten bij-
voorbeeld) is het uit circulaire gedachte zonde om 
dit water te lozen. Met een ‘vierde stap zuivering’ kan 
dit water namelijk geschikt gemaakt worden voor ir-
rigatiedoeleinden. Dat ziet de NAV als twee vliegen in 
een klap: minder vervuiling oppervlaktewater en een 

nieuwe stroom zoetwater.

In 2025 zal de NAV zich bij dit onderwerp richten op 
alle genoemde facetten. Tegelijkertijd moeten wij als 
akkerbouwers natuurlijk de verantwoordelijkheid ne-
men dat het water zo schoon mogelijk is.  
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De NAV houdt haar Algemene Ledenvergadering 
en Jaarcongres op woensdag 5 maart. Leden 

ontvangen hierover eind januari nader bericht, 
maar houd u de datum vast vrij! 

De betrokken organisaties bij PotatoNL (LNCN, 
ZLTO, NAO en VAVI) hebben na maanden onder-
handelen uiteindelijk een oplossing gevonden om 
weer tot een notering te komen die door alle partijen 
gedragen wordt. De basis van de notering zijn en 
blijven de transacties tussen teler en verwerkers en 
tussen telers en handel. De uiteindelijke notering die 
gepubliceerd wordt, komt niet meer tot stand door 
een wekelijkse discussie tussen de inbrengende 
partijen, maar door een marktmeester. Watze van 
der Zee, gespreksleider van Beurs Goes, heeft de 
taak van marktmeester op zich genomen.

De NAV heeft zich er altijd voor ingezet, dat de teler 

die een partij aardappelen wil verkopen goed ge-
informeerd kan zijn over de markt. En daar kunnen 
de landbouwbeurzen, naast de transactielijst van 
VTA, een belangrijke rol in spelen. Daarom is de 
NAV blij dat de partijen uiteindelijk tot een oplos-
sing zijn gekomen. 

Melden transacties cruciaal
Om de nieuwe manier van het tot stand komen van 
de notering te laten slagen, is het van groot belang 
dat ook telers hun transacties melden. Alleen op die 
manier heeft de marktmeester voldoende informatie 
om met een notering te komen die een goede af-
spiegeling van de markt is. 

22 januari 2025  NAV bestuursvergadering
5 maart 2025 ALV en Jaarcongres
Over de regioavonden wordt u per mail geïnformeerd.

Agenda

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2026 betaalt u € 100,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2026 is de contributie € 100,-.

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker- 
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt voor 
betere toekomstkansen dan degenen die de 
akkerbouw willen overleveren aan de grillen 
van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon ( 06-15 62 44 60).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Postbus 318
8250 AH Dronten

tel 06 - 15 62 44 60

e-mail   info@nav.nl
website www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Adrie Vermeulen
06-20 42 47 77

Regio Noord
Gerlof Bergmans
06 - 45 28 67 85

Regio Noordoost
Johan Koop
06 - 52 31 20 04

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Sjoerd Heestermans
06 - 23 40 12 08

Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 7 februari.

En wat deed de NAV nog  
meer in december?
• De NAV heeft meegedacht over de opzet van strategisch overleg tussen de sector en de minister.
• De NAV heeft een bijeenkomst over agrarisch natuurbeheer bijgewoond.
• De NAV heeft diverse bijeenkomsten over het 8e Actieprogramma bijgewoond. Wij hebben daar inge-

bracht dat doelsturing belangrijk is en in de plaats moet komen van generieke beperkingen.
• Adrie Vermeulen en Aleid Dik hebben met de directeur GLB van RVO gesproken over verbetering van de 

samenwerking en afhandeling van bezwaren.  

december

Foto voorpagina: Aleid Dik

ALV en Jaarcongres op 5 maart

Vernieuwde PotatoNL notering


